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Dr hab. inż. raDosław wiśniewski jest absolwentem Wydziału Geodezji i Gospodarki Prze-
strzennej Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie (1997). Na tym samym wydziale dwa la-
ta później obronił doktorat w dyscyplinie geodezja i kartografia. W 2010 r. habilitował się – w dyscy-
plinie ekonomia, specjalność rynek nieruchomości – na Uniwersytecie Ekonomicznym w Poznaniu.
Od 1997 r. jest pracownikiem Wydziału Geodezji i Gospodarki Przestrzennej UWM (obecnie Wy-
dział Geodezji, Inżynierii Przestrzennej i Budownictwa), gdzie pełnił funkcję prodziekana (2005-2012), 
a następ nie dziekana (2012-2017).
W styczniu 2017 r. został przewodniczącym Rady Infrastruktury Informacji Przestrzennej, a w lutym 
tego samego roku – dyrektorem Departamentu Polityki Geoinformacyjnej w Ministerstwie Cyfryzacji 
(obie te funkcje przestał pełnić w 2018 r.). W latach 2017- 2018 był członkiem Grupy Roboczej WG6 
ds. pomiarów przestrzennych, geodezyjnych, geofizycznych i zastosowań technik satelitarnych dzia-
łającej przy prezesie GUM. W 2018 r. bez powodzenia ubiegał się o stanowisko głównego geodety 
kraju. Autor ponad 70 prac opublikowanych w czasopismach naukowych, ekspertyz naukowych, stu-
diów wykonalności, biznesplanów i prac naukowo-badawczych. Odznaczony m.in. Brązowym Krzyżem 
Zasługi (2010) oraz Odznaką Zasłużony dla UWM w Olsztynie (2012). 
Powołanie na stanowisko prezesa Głównego Urzędu Miar otrzymał 2 sierpnia br. z rąk minister przed-
siębiorczości i technologii Jadwigi Emilewicz.
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DAMIAN CZEKAJ: Nie jest 
pan metrologiem i raczej nie 
był pan kojarzony ze środo-
wiskiem metrologicznym. 
Skąd zatem decyzja o ubie-
ganiu się o stanowisko pre-
zesa GUM?

RADOSŁAW WIŚNIEW-
SKI: Moja dotychczasowa 
działalność miała w prakty-
ce bardzo wiele wspólnego 
z metrologią, ponieważ geode-
zja i kartografia związana jest 
z różnymi jej elementami: dłu-
gością, kątem, pomiarami geo-
metrycznymi. Ale nie zakłada-
łem i nie zakładam, że zostanę 
rasowym metrologiem. Jestem 
osobą, która metrologię rozu-
mie oraz potrafi zrozumieć 
i docenić tych, którzy tę dzie-
dzinę wiedzy uprawiają na co 
dzień. W długoletniej pracy 
zawodowej w administracji 
zdobyłem duże doświadcze-
nie związane z kierowaniem 
jednostką sektora finansów 
publicznych oraz kompeten-
cje zarządcze i organizacyjne. 
Praca w Ministerstwie Cyfry-
zacji umożliwiła mi poznanie 
zasad funkcjonowania urzę-
du centralnego. Wszystkie te 
przesłanki pozwoliły mi przy-
gotować aplikację konkursową 
i z powodzeniem uczestniczyć 
w procedurze naboru. W za-
rządzaniu urzędem będę ba-
zował na wiedzy ludzi z dłu-
goletnim doświadczeniem 
w  praktyce metrologicznej. 
Mam nadzieję, że to, iż jestem 
niejako „osobą z zewnątrz”, 
pozwoli mi na nowe otwarcie: 
świeże spojrzenie na problemy 
GUM oraz wypracowanie no-
wych rozwiązań.

Do tej pory dał się pan po-
znać głównie jako specjali-
sta w zakresie geoinformacji 
i gospodarki nieruchomoś
ciami. Doświadczenie zdo-
byte w tych dziedzinach uda 
się w jakiś sposób wykorzys
tać na nowym stanowisku?

Już je wykorzystuję w pra-
cy w GUM. Jako prezes za-
rządzam w imieniu Skarbu 
Państwa ponad siedemdzie-
sięcioma nieruchomościami 
zlokalizowanymi na terenie 
całego kraju. Z doświadczeń 
informatycznych korzystam 
z kolei przy koordynacji reali-
zacji projektów w GUM.

Jakie cele stawia pan sobie 
jako prezes GUM?

Chciałbym doprowadzić 
do pełnej cyfryzacji proce-
sów w  administracji miar 
oraz administracji probierczej 
w Polsce, m.in. przez realiza-
cję projektu ŚWITEŹ (System 
Wsparcia Informatycznego 
Usług Terenowej Administra-
cji Miar), oraz przekształcić 
GUM w nowoczesną krajo-
wą instytucję metrologiczną 
(NMI – national metrology in-
stitute). Kolejna ważna spra-
wa to kontynuacja projektu 
„Świętokrzyski Kampus La-
boratoryjny Głównego Urzędu 
Miar (ŚKLGUM)”, w ramach 
którego w Kielcach powstaną 
najnowocześniejsze w kraju 
metrologiczne laboratoria ba-
dawczo-technologiczne. Po-
nadto będę dążył do opraco-
wania i wdrożenia programu 
wsparcia przedsiębiorców, dla 
którego zostanie utworzony 
nowy pion w urzędzie.

W opracowaniu pt. „Kon-
cepcja rozwoju GUM wraz 
z  założeniami modelu za-
rządzania GUM”, które mu-
siałem przedłożyć w ramach 
procedury konkursowej, 
wspomniałem także o zwięk-
szeniu aktywności GUM na 
arenie międzynarodowej, 
wsparciu merytorycznym la-
boratoriów w obszarze rozwo-
ju technologii pomiarowych 
przez aktywne funkcjono-
wanie Komitetów Technicz-
nych oraz zapewnieniu sta-
łego dialogu z zewnętrznymi 
środowiskami gospodarczy-
mi, eksperckimi i naukowo-
-badawczymi.

W 2017 r. został pan człon-
kiem Grupy Roboczej WG6 
działającej przy GUM. Przy-
gotowany przez tę grupę ra-

dynować prace przygotowaw-
cze (opracowanie przepisów 
prawnych) i realizacyjne (np. 
projektowe) w tym obszarze 
oraz wspomóc, od strony me-
trologicznej, głównego be-
neficjenta tych rozwiązań, 
którym powinien być głów-
ny geodeta kraju. Jako prezes 
GUM stoję na stanowisku, że 
administracja miar w Polsce 
jest gotowa na wdrożenie ta-
kich rozwiązań, jeśli będzie 
taka potrzeba.

Ostatnio dość głośno jest 
o  deglomeracji urzędów 
cent ralnych…

GUM od ponad 100 lat 
prowadzi swoją działalność 
metrologiczną w siedzibie 
w Warszawie. Aktualna loka-
lizacja jest jednak – ze wzglę-
dów technicznych i środowis-
kowych – poważną barierą do 
prowadzenia rozwojowych 
badań metrologicznych w nie-
których dziedzinach. Dlatego 
też wzorem innych krajów 
zaplanowano migrację części 
laboratoryjno-badawczej do 
miejsca oddalonego od czyn-
ników zakłócających pracę 
laboratoriów. Nowy kampus 
laboratoryjny GUM zostanie 
zlokalizowany w Kielcach, 
na obrzeżu miasta, u podnóża 
zbocza Góry Hałasa. Zarówno 
samo miasto, jak i cały region, 
poprzez wiele dobrych ośrod-
ków akademickich, w tym Po-
litechnikę Świętokrzyską, da-
je możliwości przygotowania 
i rekrutacji wyspecjalizowa-
nej kadry badawczej do pra-
cy w kampusie. Dotychczaso-
we badania będą w dalszym 
ciągu prowadzone, a niektó-
re z nich zostaną stopniowo 
przeniesione do kampusu 
GUM w Kielcach.

rozmawiał Damian czekaj

port, w którym proponuje się 
wprowadzenie państwowe-
go nadzoru metrologicznego 
nad geodezyjnymi urządze-
niami pomiarowymi, wzbu-
dził sporo kontrowersji.

Byłem aktywnym człon-
kiem Grupy Roboczej WG6, 
uczestniczyłem w przygo-
towaniu raportu końcowe-
go, choć moje nazwisko, ze 
względów formalnych, nie jest 
w tym raporcie wymienione. 
Rola, jaką pełnią opracowa-
nia geodezyjne i kartograficz-
ne w gospodarce, wskazuje, że 
urządzenia pomiarowe, które 
są wykorzystywane w trakcie 
ich przygotowywania, powin-
ny podlegać zewnętrznej kon-
troli. W praktyce oznaczało-
by to zmniejszenie ryzyka po 
stronie wykonawcy prac geo-
dezyjno-kartograficznych.

Czyli jako prezes GUM bę-
dzie pan dążył do realizacji 
postulatów zawartych w ra-
porcie?

Raport końcowy z prac 
Grupy Roboczej WG6 jest 
opracowaniem, które pre-
zentuje możliwe rozwiąza-
nia w  obszarze „nadzoru 
metrologicznego” nad geo-
dezyjnymi urządzeniami po-
miarowymi. Raport nie prze-
sądza, w jaki sposób nadzór 
ten miałby być zrealizowany. 
Dalsze działania ukierunko-
wane są na opracowanie za-
łożeń do analiz ekonomiczno-
-finansowych wprowadzenia 
takich rozwiązań. Pomysł 
objęcia jakąś formą „nadzo-
ru metrologicznego” wybra-
nych geodezyjnych urządzeń 
pomiarowych oceniam jako 
korzystny. Wdrożenie tych 
rozwiązań nie jest jednak 
wyłączną domeną admini-
stracji miar. GUM może koor-

Koncepcja architektoniczna 
Kampusu GUM w Kielcach
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